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عقبگرد پرويز شهبازي در ركسانا
   افشين عليار 

 پروي��ز ش��هبازي را به عن��وان ي��ك درام س��از اجتماعي 
مي شناسيم. او در هر فيلمش تلاش كرده با خلق واقع گرايي 
قصه خلق كند كه اين وجه رئاليستي فيلمسازي او هميشه 
يك نوع نبوغ و بكر بودن را در فيلم هايش پديد آورده است. 
او مي كوشد مسائل اجتماعي را به گونه اي سينمايي به سبك 
خودش روايت كند و اين پرداخت واقع گرايانه در برابر مسائل 
اجتماعي و ايجاد بحران از مؤلفه هاي س��ينماي اوست و از 
نفس عميق تا طلا با يك سينماي خاص خودش مواجهيم. 
اما ركس��انا كه پس از چند س��ال توقيف در جشنواره فيلم 
فجر براي اهالي رسانه و منتقدين به نمايش درآمد، نشاني 
از شكس��ت او در سينماي اجتماعي اس��ت. اول اينكه چرا 
اين فيلم توقيف شده را بايد از مسئولان سؤال كرد، چراكه 
هيچ نكته اي براي اكران عمومي نش��دن آن در كليت فيلم 
ديده نمي شود، اما ركسانا براي پرويز شهبازي يك شكست 
محسوب مي ش��ود. ش��هبازي در اين فيلم هم سعي كرده 
به دغدغه خودش، يعني جوانان بپردازد، اما اين بار مس��ير 
قصه گويي با خلل هاي ريز و درش��ت مواجه ش��ده اس��ت. 
صريح تر بگويم با اينكه شهبازي مي كوشد به نسل جوان و 
بحران آنها بپردازد، اما او هيچ شناخت درستي از نسل جوان 
ندارد، براي همين تمامي آدم هاي ركس��انا احمق و خنگ 
خلق شده اند، حتي او اين زحمت را به خود نداده كه درباره 
شخصيت هاي فيلمنامه اش كمي تحقيق كند. بنابراين پسر 
جوان فيلم كه ناخواسته و سريع دلبسته يك دختر جوان 
و به نوعي گماش��ته آن دختر مي شود، يعني عدم شناخت 
شهبازي از نس��ل جوان! پسر جوان 23 س��اله حال حاضر 
اينقدر منفعل و عقب افتاده نيست، اما شهبازي تصور كرده 
اگر پس��ر جوان فيلمش سيگار نكش��د و زير بار حرف هاي 
داماد خانواده برود يا ج��رم نكرده را گ��ردن بگيرد، يعني 

ايجاد يك شخصيت! ش��هبازي تعليق هاي واقع گرايانه اش 
ديگر جواب نمي دهد و نمي توان��د، يعني توان درام پردازي 
مانند فيلم دربند را ندارد كه بتوان��د از يك بحران كوچك 

قصه گويي عميق كند. 
در ركسانا همه چيز در س��طح مي گذرد، نه خانواده وجود 
دارد، نه تعهد به خانواده. براي پرداختن به نسل جوان اين 
دوره بايد پژوهش كرد. ش��هبازي همچنان در نفس عميق 
گير افتاده و اين را نمي داند كه نسل جديد با شخصيت هاي 
نفس عميق تفاوت هاي فراواني دارد. او اوج و فرود هاي نسل 
جديد را نمي داند و تصور مي كند رابطه هاي گذرا و استفاده 
از الكل و از دست دادن رابطه، يعني نسل جديد. واقع گرايي 
در بطن فيلمنامه و در اجرا حاصلش درام اجتماعي نمي شود 
و نشان دادن رابطه هاي بي ثمر جوانان و عشق هاي دروني 

سينما پديد نمي آورد. 
ركسانا سطحي ترين فيلم پرويز شهبازي است. نگاه او آنقدر 
خامدستانه است كه گاهي باور نمي كنيم كه او چنين فيلمي را 
ساخته است. شهبازي از تغيير نسل چيزي نمي داند و همچنان 
سعي دارد با افكار منسوخ شده اش فيلم بسازد. سخت مي شود 
باور كرد كه در فيلم او س��كانس هايي وجود دارد كه مي شود 
حذف كرد، مانند اصرار او به تكرار تهيه فيلم عروسي گرفتن در 

ساحل كه در چند پلان كشدار تكرار مي شود. 
يادمان باش��د واقع گراي��ي از فيلمنامه مي آي��د و از خلق 
درست از شخصيت ها؛ اينكه بخواهيم با مؤلفه هاي تكراري 
فيلم بس��ازيم، مخاطب آن را پس مي زند و نمي تواند آن را 
تحمل كند. احساس مي شود سبك و سياق پرويز شهبازي 
به روز نشده است. او همچنان با مؤلفه هاي تكرارشونده اش 
مي خواهد درباره نسل جديد جوانان فيلم بسازد، اما ديگر 
جواب نمي دهد و اين تأسف برانگيز است كه سينماي او تا 

اين حد تنزل يافته باشد. 

در نشست خبري فيلم سينمايي »شاه نقش« عنوان شد

اداي احترام به كساني كه ما را عاشق سينما كردند

نشست خبري فيلم سينمايي »شاه نقش« در چهل وسومين 
جشنواره فيلم فجر برگزار شد. 

به گزارش »جوان«، نشست خبري فيلم سينمايي »شاه نقش« 
با حضور شاهد احمدلو كارگردان، علي قائم مقامي تهيه كننده، 
محسن فلاحي مدير فيلمبرداري، مهدي حسيني وند تدوينگر، 
هومن برق نورد، بهرنگ علوي، نسيم ادبي و مينا وحيد بازيگران 

فيلم در چهل وسومين جشنواره فيلم فجر برگزار شد. 
شاهد احمدلو درباره فيلم سينمايي »شاه نقش« گفت: ما قرار 
بود فيلمي بسازيم كه اداي ديني به تمام فيلم هايي باشد كه ما 

را عاشق سينما كردند.  
بهرنگ علوي بيان كرد: اولين تصاويري كه از فيلم ما منتشر شد 
اين ذهنيت را ايجاد كرد كه بهرنگ علوي مي خواهد اداي بهروز 
وثوقي را دربياورد، اما در واقع اين فيلم داس��تان ناصر عشقي 
است كه يك  هنرور سينما است. هنرورها جهان عجيبي دارند 

و از جهان فيلم  بيرون نيامده اند. 

علي قائم مقامي عنوان كرد: اين فيلم كاملًا خصوصي اس��ت و 
هيچ  نهاد دولتي از ما حماي��ت نكرد. ۸۰ درصد فيلم متعلق به 
بنده و 2۰ درصد متعلق به شاهد احمدلو و يكي از دوستانشان 
اس��ت. آقاي احمدل��و دس��تمزد كارگرداني ش��ان را دريافت 

نكردند. 
    الگوبرداري از فيلم هاي قديم

محسن فلاحي درباره فيلمبرداري اثر توضيح داد: از چند ماه 
قبل فيلمبرداري، ما يكس��ري فيلم هاي نوستالژيك سينماي 
ايران را ديديم تا فرم آن آثار را در كارمان پياده كنيم. يك چيزي 

كه در فيلم هاي قديمي وجود داشت، نور زياد و لنز زوم بود. 
هومن برق ن��ورد تصريح كرد: »ش��اه نق��ش« كلاژي از تمام 
فيلم هاي قديمي اس��ت. من بابت احترام در نشس��ت خبري 

نشسته ام، زيرا اعتقادي به چنين جلساتي ندارم. 
مهدي حسيني وند، تدوينگر اين فيلم بيان كرد: از بازي هومن 
برق نورد بسيار لذت بردم و بازي بهرنگ علوي بيشتر شبيه به 

ناصر ملك مطيعي بود و تمام موارد خوب پيش رفت. 
هومان فاضل با يادي از زينب عليپور، خبرنگار سينما تصريح 
كرد: ما مدت ها فيلمنامه را بازنويسي كرديم و به نظرم فيلم در 
بهترين زمان و شرايط سياسي كش��ور ساخته شد. من خودم 
خيلي به فيلمفارسي اعتقادي ندارم،  زيرا اين  آثار بخشي از بدنه 
سينما و نش��ئت گرفته از جامعه بوده اند؛ فيلمي ساختيم  كه 
زندگي هنرورها و آدم هايي است كه  به  اجبار به حاشيه رفتند و 
در حاشيه ماندند. اين آدم ها اگر به متن بيايند، خيلي زود قاعده 

بازي را ياد مي گيرند و دست به خود ويرانگري مي زنند.
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سينماي مردمي و عامه پسند چيزي است كه 
حاتمي كيا با موس��ي كلي��م الله در حال تجربه 
آن اس��ت. او مي خواهد در اين ب��اره به مرحوم 
سلحش��ور وفادار بماند و تصميم درس��تي هم 
گرفته است. ردپاي سلحشور را مي توان در فيلم 
او به وضوح ديد. از آنجا كه او نس��خه سينمايي 
موس��ي را از دل پلان ها و س��كانس هاي يك 
سريال تلويزيوني بيرون كشيده كه كار سختي 
هم است، مي توان از برخي ايرادهاي اثرش چشم 
پوشيد. با اين حال موسي كليم الله براي مخاطب 
عام جذاب س��اخته شده اس��ت. در فضاسازي 
مي توان نشانه هايي از خود حاتمي كيا را در آن 
پيدا كرد، ولي بايد اعت��راف كنيم اين كنكاش 
سختي است، چون او سعي كرده خودش نباشد 
يا بهتر است بگوييم از خودش عبور كند تا بتواند 
مخاطب عام را همراه كرده باش��د. فيلمساز در 

اين تلاش نيز موفق نشان داده است. 
   حضرت آسيه 

در فيلم از شخصيت حضرت آسيه چيز زيادي 
نمي بينيم و اين خيلي عجيب اس��ت. البته باز 
مي توان اين را به اينكه فيلم از دل سريال بيرون 
كشيده شده ربط داد. ش��ايد اگر به جاي مادر 
اصلي موسي بيشتر نامادري او، يعني حضرت 
آسيه در كانون توجه قرار مي گرفت، منطقي تر 
به نظر مي رسيد. اگر آس��يه شخصيت كانوني 
بود، قطعاً قصر فرعون و خود فرعون هم بيشتر 
در مركز توجه فيلم قرار مي گرفت، اما انتخاب 
مريلا زارعي اين ابربازيگر سينماي ايران براي 
نقش مادر حضرت موسي و انتخاب كيان افشار 
براي نقش آسيه نشان مي دهد كه حاتمي كيا 
ظاهراً از اين ش��خصيت تاريخ��ي در فيلمش 

غفلت كرده است. 
درباره ش��خصيت پردازي فرعونيان خاصه دو 
ش��خصيت اصلي، يعني خود فرعون و كارگزار 
اعظمش رويكرد حاتمي كيا كمي عجيب به نظر 
مي رسد. در سياه نشان دادن اين دو، حاتمي كيا 
نهايت تلاش خود را در جنس بازي ها و گريم به 
خرج داده تا حدي كه شخصيت اين دو بيشتر 
كارتوني ش��ده تا س��ينمايي و اين برمي گردد 
به اينكه فيلمساز خواس��ته فيلمي به اصطلاح 
هاليوودي و عامه پسند بس��ازد. در اينجا لفظ 
هاليوودي به معناي سينمايي است كه بيشتر 
وامدار و وف��ادار به اس��توديو و جلوه هاي ويژه 

و پروداكش��ن اس��ت. اين تجربه را حاتمي كيا 
پيش��تر با فيلم موفق »چ« از سرگذرانده بود و 
موسي در ادامه همان مس��ير است. در اين باره 
بايد حاتمي كيا را تحسين كرد. او در همه اين 
س��ال ها به فكر و توان جوانان ايران��ي اعتماد 
كرده و پيش رفته و موفق هم نشان داده است. 
اگر مجيد مجيدي در توليد محمد رس��ول الله 
در اقدامي عجي��ب و غلط عوام��ل فني اصلي 
را از خارج كش��ور آورد و در حركتي عجيب تر 
فيلمنامه را كه اتفاقاً ضعف سينماي ايران بود 
به نويسنده اي داخلي سپرد و فيلمش از همانجا 
هم ضربه خورد، حاتمي كيا برعكس عمل كرده 
و روي توان داخلي حس��اب و اعتماد باز كرده 
اس��ت و همين مي تواند بركت كارش باشد. او 
عملًا همان كاري را كرده كه امام جامعه بارها به 
عنوان يك راهبرد مهم آن را از مسئولان مطالبه 
كرده و از اين جهت بايد او را تحسين كرد و به 
او دستمريزاد گفت. از اين جهت او را بايد يك 
فيلمساز ملي نام نهاد و به همين بهانه تكريمش 
كرد و به عنوان ي��ك الگو در س��ينماي ايران 
از او حمايت كرد. حركت به س��مت سينماي 
مردمي تر ه��م رويكرد ديگري اس��ت كه بايد 
آن را ناشي از تيزهوشي، وطن دوستي و درك 
عميق حاتمي كيا در اهميت مخاطب دانست. او 
با اينكه اس��تاد فيلمسازي در ساحت سينماي 
مخاطب خاص است و اوج اين توان را در فيلم 
روبان قرمز به رخ سينماي ايران كشيده است، 
اما تصميمي سخت مهم و شجاعانه اتخاذ كرده 
تا مرد سينماي عامه پس��ند هم باشد، چون به 
درستي فهميده كه اساساً سينماي نوين ايران 
با انقلاب اسلامي پيوند خورده و مردمي بودن 
در اين باره اهميت ويژه ای دارد. او تنها كس��ي 

است كه در ميان سينماگران ايراني عملًا قدر 
و جايگاه مرحوم سلحشور را شناخته و متوجه 
ش��ده كه بايد پا جاي پاي اين فيلمس��از فقيد 
بگذارد. حاتمي كيا را از اين جهت بايد ميراث دار 

سينماي مرحوم سلحشور دانست. 
   يك تصميم راهبردي 

حاتمي كيا يك روز متوجه شد فيلم هايش آنطور 
كه بايد با مخاطب عام ارتباط برقرار نكرده است. 
آنگاه كه در موسم حج درون اتوبوس با مرحوم 
فرج الله سلحشور همس��فر بود و يكي از حجاج 
با صداي بلند اين دو فيلمس��از را به س��ايرين 
معرفي كرد. استقبال از سلحشور خيلي بيشتر 
بود و به قول خود حاتمي كيا آنجا بود كه اولين 
جرقه هاي تفاوت سينماي مردمي و سينماي 

خاص در ذهن او پررنگ شد. 
موسي كليم الله ابراهيم حاتمي كيا يك سكانس 
ابتدايي جادوگر دارد كه در ط��رز گريم، رنگ 
و فضاس��ازي آدم را ي��اد فيلم ارب��اب حلقه ها 
مي اندازد. سكانس��ي كه به نظر زيادي طولاني 
اس��ت و مقداري توي ذوق مي زن��د و ملال آور 
نشان مي دهد. با اين حال فيلم يك چيزي دارد 
كه قدري نجاتش مي دهد تا اثري از دست رفته 
نباش��د. فيلم حاتمي كيا يك مادر موسي دارد 
كه مريلا زارعي مثل هميش��ه آن را به عظمت 
رسانده است و همان سكانس پاياني و در واقع 
يك سوم نهايي آن را نجات داده، چون دست كم 
ما با مادر موسي همراه ش��ديم و با او پا به رود 

نيل گذاشتيم. 
در واقع فيلم بد شروع شد و تا يك سوم آخر يك 
اثر تكنيك زده نش��ان داد تا اينكه مادر موسي، 
مريلا زارعي و رود نيل همراه با موسيقي كارن 

همايونفر به دادش رسيد. 
مي توان پيش بيني كرد فيلم با مخاطب عام ارتباط 
خوبي بگيرد، چيزي كه هدف گذاري حاتمي كيا 
براي آن كاملًا مشهود است. او در اين باره به سنت 
مرحوم سلحشور پايبندي هوشمندانه اي نشان 
داده و شايد تا حدي به ويژه در ديالوگ ها فيلمش 
را به طرزي افراطي با س��بك سلحشور همسان 
كرده، آنقدر كه گوش ما هرچه به دنبال حاتمي كيا 
گشت چيزي پيدا نكرد! مي توان اميدوار بود اين 
عامه پس��ند بودن تا حدي اث��ر او را نجات دهد و 
اين بيشتر در موسم پخش س��ريال رقم خواهد 
خورد، نه در جشنواره فجر كه مخاطبانش بيشتر 
به دنبال جلوه هاي روشنفكرانه مي گردند. البته 
بازي حاتمي كيا در زمين س��ينماي عامه پسند 
حركت روي لبه تيغ است، اما آغاز خوبي به حساب 
می آيد. گامي كه او پيشتر با فيلم »خروج« آغاز 
كرده و به شكست انجاميده بود، اما در موسي انگار 

در حال جواب دادن است. 
حاتمي كيا مهم ترين س��ينماگري بود كه روز 
تشييع مرحوم سلحشور زير تابوت او را با افتخار 
گرفت��ه بود و حرك��ت مي كرد. هم��ان تصوير 
گوياي اين بود كه او موقعيت، منزلت و جايگاه 
كارگرداني مثل سلحشور را درك كرده و تصميم 
خود را به درستي گرفته است. ساخت سريال 
موسي كليم الله براي س��ينماي ايران مي تواند 
آغاز يك راه در ريل درست باشد اگر اين رويكرد 
از سوي مديران س��ينمايي درك شود و مورد 

حمايت قرار گيرد. 

حاتمي كيا تنها كسي است 
ك��ه در مي��ان س��ينماگران 
ايراني عملًا ق��در و جايگاه 
را  سلحش��ور  مرح����وم 
ش��ناخته و متوجه ش��ده 
كه بايد پ��ا جاي پ��اي اين 
فيلمس��از فقي��د بگ��ذارد

     فجر43

 قاليباف: »اشك هور« به زيبايي 
واقعيت ها را به تصوير كشيده است

رئيس مجلس شوراي اسلامي گفت: فيلم سينمايي »اشك هور« 
واقعيت ها را به زيبايي تصوير كرده است و اين پيام را به درستي 
منتقل مي كند كه ما مديون چه مردان و خانواده هايي هستيم. 
به گزارش »جوان«، محمدباقر قاليباف در پرديس سينمايي مگامال 
همراه با مخاطبان و به اتفاق خانواده به تماش��اي فيلم سينمايي 
»اشك هور« به كارگرداني مهدي جعفري و تهيه كنندگي مجتبي 
فرآورده نشست و پس از تماش��اي اين فيلم در خصوص پرداخت 
سينمايي به شخصيت شهيد علي هاشمي پس از چند دهه سكوت  
اظهار داشت: دفاع مقدس گنجي است كه گوهرهاي فراواني مثل 
شهيد هاشمي دارد و بايد آنها را به تصوير كشيد. تصويركردن هر 
يك مي تواند در سبك زندگي و زيست جامعه تأثيرگذار باشد.  وي 
كه در جمع مردم و در حال و هواي اكران هاي جشنواره فيلم فجر 
درباره حس و حالش پس از تماشاي »اشك هور« گفت: من از راه 
دور براي دي��دن اين فيلم آمدم. همواره در جش��نواره فيلم فجر، 
مخصوصاً از فيلم هايي كه رادمردي ها و جوانمردي ها را در راه حفظ 
وطن يادآوري مي كند، استقبال مي كنم و اين قبيل فيلم ها حتماً 

براي امروز و آينده كشور ما مؤثر است. 
----------------------------------------------------

 صداي زنگ جشنواره هفدهم تجسمي 
از شيراز به گوش مي رسد

هفدهمين جشنواره تجسمي فجر، امروز21 بهمن در شيراز 
آغاز به كار مي كند. 

به گزارش »جوان«، امسال شهر شيراز ميزبان بخش »سرزمين 
من« در افتتاحيه جشنواره تجسمي فجر است و زنگ شروع به 
فعاليت آن طي مراسمي در استان فارس نواخته خواهد شد.  يكي 
از ويژگي هاي جشنواره امسال كه تغييرات ساختاري نسبت به 
جشنواره هاي پيشين دارد، شروع به فعاليت آن خارج از تهران 
است؛ در همين راستا، زنگ آغاز فعاليت اين جشن بزرگ ملي در 
شيراز به صدا درخواهد آمد و جشنواره فعاليت خود را همزمان در 
مراكز استان هاي مختلف از جمله: ايلام، اردبيل، آذربايجان غربي، 
سمنان، كرمانشاه، گيلان، لرستان و مركزي شروع خواهد كرد. 
گفتني اس��ت جش��نواره هفدهم ب��ا رويكرد مش��اركت ملي، 
تمركززدايي و كشف استعدادهاي جديد تغييراتي را در مفاهيم 
و ساختار اجرايي جشنواره اعمال كرده اس��ت كه از جمله آنها، 
تمركززدايي از پايتخت و ايجاد تحرك در مراكز استان هاست.  
»سرزمين من« يكي از بخش هاي مهم جشنواره هفدهم تجسمي 
فجر امس��ال خواهد بود كه در آن آثار هنرمندان اس��تان هاي 
مختلف كشور بدون برگزاري رقابت، به صورت كيوريتوريال به 

اين جشنواره راه پيدا كرده اند. 
----------------------------------------------------

 آغاز جشنواره تجسمي فجر در تهران 
با بخش »سرزمين من«

هفدهمين دوره جشنواره تجسمي فجر در بخش »سرزمين 
من« در استان تهران با مديريت هنري بهداد نجفي اسدالهي 
سه شنبه 2۳ بهمن ماه در نگارخانه رسول مهر گشايش مي يابد. 
به گزارش »ج��وان«، اين روي��داد هنري با ش��ركت ۱۵ نفر از 
هنرمندان برگزيده استان در رش��ته هاي نقاشي، نقاشي خط، 
مجسمه سازي، عكاسي، اينستاليش��ن، پرفورمنس آرت، چاپ 
دستي، كلاژ و ديجيتال آرت برگزار شده و تا تاريخ 3۰ بهمن ماه 

از ساعت ۹ صبح الي ۴ بعدازظهر ميزبان علاقه مندان است. 
بهداد نجف��ي، دبير هنري اي��ن رويداد گفت: تنوع رش��ته هاي 
هنري و كيفيت آثار ارائه شده به نمايش��گاه اين دوره دو محور 
اصلي گزينش آثار بوده و بر همين اساس از تعدادي از هنرمندان 
برگزيده استان تهران دعوت به عمل آمده است.   وي افزود: فضاي 
فعال هنر تجسمي و تعدد اساتيد و هنرمندان برجسته در استان، 
انتخاب را بسيار مش��كل كرده و اميد است كه در دوره هاي آتي 
با رشد و توسعه امكانات و منابع جشنواره، زمينه دعوت از تعداد 

بيشتري از فعالان هنري در رشته هاي گوناگون فراهم شود.   
سعيده آرين دبير كش��وري هفدهمين جشنواره تجسمي فجر 
درباره اين امر گفت: بخش »سرزمين من«، بخش ويژه استان ها 
در هفدمين جشنواره هنرهاي تجسمي فجر است كه در سال هاي 
گذشته با عنوان تجسم هنر برگزار شده است.  رويكرد امسال اين 
بخش توجه به خرده فرهنگ ها، آداب و رس��وم و هنرهاي بومي 

استان هاي كشور است. 
نمايش��گاه آث��ار هنرمندان ب��ا كيوريتوري مدي��ران هنري در 

استان كشور از تاريخ 2۱بهمن گشايش مي يابد.  3۱
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جاي كمدي هاي ضعيف در جشنواره فيلم فجر نيست
سطح كيفي برخي از فيلم های كمدی به قدري پايين است كه با هيچ متر و معياري نمي توان از آن ها دفاع كرد

   احمد محمدتبريزي 
هرچه مي گذرد دامنه سينماي كمدي گسترده تر 
مي شود. فيلم هاي كمدي پس از تسخير سالن هاي 
سينما، پايشان به جشنواره فيلم فجر هم باز شده و 
هر سال بر تعدادشان در جشنواره افزود مي شود. 
حضور فيلم هاي كمدي در جشنواره فيلم فجر منتقدان 
خودش را دارد. اين فيلم ها بيش��تر براي گيش��ه و فروش 
ساخته مي ش��وند و ارزش هاي هنري و محتوايي خاصي 
ندارند و هدف شان فقط سودآوري است. در چند سال اخير 
اين قبيل فيلم ها به فرمول هاي ثابت و مشخصي براي فروش 
دست پيدا كرده اند كه خلاقيت را از ژانر كمدي گرفته تا 

فيلم هاي اين ژانر حالتي كليشه اي به خود بگيرند. 
در حالي كه همه با وضعيت س��ينماي كمدي آش��نا 
هستند، اما باز شاهد هستيم اين فيلم ها به جشنواره 
فيلم فجر مي آيند و ب��ا بازخوردهاي منفي  از س��وي 
منتقدان و اهالي رسانه مواجه مي شوند. سطح كيفي 
برخي از اين فيلم ها به قدري پايين است كه هيچ جايي 
براي دفاع نمي گذارد و با هيچ متر و معياري نمي توان از 

اين فيلم ها دفاع كرد. 
در جش��نواره فيلم فجر امسال هم شاهد كمدي هايي 
بسيار ضعيف بوديم كه هنوز مش��خص نيست دليل 
آمدن اين فيلم ها به بخش اصلي جشنواره چه بوده است. 
فيلم هايي كه كاملاً براي گيشه ساخته شده اند، چرا بايد 
به جشنواره بيايند و يكي از س��انس هاي جشنواره را 

بي خود و بي جهت اشغال كنند؟! 
امسال شاهد حضور پنج فيلم كمدي در جشنواره بوديم 
كه اين فيلم ها نتوانس��تند توقعات را برآورده كنند و باز 
چالش حضور فيلم هاي كمدي را بر سر زبان ها انداختند. 
براي نمونه سه فيلم كمدي »كفايت مذاكرات«، »آنتيك« 
و »تاكسيدرمي« به قدري ضعيف بودند كه نمي شد آنها 
را تا انتها تماشا كرد.  نكته جالب اينجاست كه اين فيلم ها 
حتي در سينماهاي مردمي هم نقدهاي منفي گرفتند. 
در يكي از سامانه هاي بليت  فروشي، تماشاگران با عناويني 
مثل »فاجعه«، »بي محتوا«، »خس��ته كننده« از فيلم 

»تاكسيدرمي« ياد كرده اند و نوشته اند ساختن چنين 
فيلمي توهين به شعور مخاطب است. 

فيلم ضعيف ديگر »كفايت مذاكرات« بود كه به هيچ 
عنوان پتانس��يل و ظرفي��ت خندان تماش��اگرش را 
نداشت و باعث ش��د خيلي از تماشاگران نتوانند فيلم 
را تا انتها تماشا كنند. فيلم پر از شوخي هاي سطحي 
و دم دستي است كه گاهي به لودگي نزديك مي شود. 
»كفايت مذاكرات« در ژانر خ��ودش هم فيلم بدي به 
حساب مي آيد، ولي با همين كيفيت به جشنواره آمد. 
»آنتيك« هم همي��ن وضعيت را داش��ت و يك فيلم 

كمدي خس��ته كننده بود كه به زور می تواند سر چند 
صحنه از مخاطبش خنده بگيرد. 

گويا تهيه كنندگان اين فيلم ها هم علاقه اي به حضور در 
جشنواره ندارند و از سر اجبار براي گرفتن اكران نوروزي 
در جشنواره فيلم فجر ثبت نام مي كنند. اين مسئله را 
ابراهيم عامريان، تهيه كنن��ده »كفايت مذاكرات« در 
نشست خبري فيلمش به ش��كلي صريح عنوان كرد. 
مشخص است حضور در جش��نواره براي اين فيلم ها 
مسئله نيس��ت و آنها تمام تمركزش��ان را روي اكران 

عمومي و فروش گذاشته اند. 
صحبت هاي عامريان مش��خص مي كند هنوز برخي 
سازوكارهاي جشنواره و س��ينماي ايران جهت اكران 
فيلم ها ايراد دارد. چرا بايد اكران يك فيلم در نوروز را به 
حضور در جشنواره فيلم فجر منوط كرد؟ چرا بايد حضور 

در جشنواره را به اكران هاي مناسبتي گره زد؟
دود چنين تصميم گيري هايي اول به چشم جشنواره 
فيلم فجر مي رود و آن را از اعتبار مي اندازد. جش��نواره 
فيلم فجر پس از ۴3 دور بايد آنقدر اعتبار داشته باشد 
كه براي حضور فيلم ها شرط و شروط هايي اينچنيني 
نگذارد. جشنواره فيلم فجر نياز به بازنگري هايي اساسي 
در اين قبيل مسائل دارد. اين شكل انتخاب كردن فيلم 
و حضور اين حجم فيلم ضعيف به اعتبار جشنواره فيلم 
فجر آسيب مي زند كه براي كليت سينماي ايران اتفاق 

خوشايند و خوبي نخواهد بود.
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امام علی عليه السلام:

هرگاه كسی به نماز می ايستد، 
شيطان حسودانه به او می نگرد، 
به خاطر آنکه می بيند رحمت 

خدا او را فراگرفته است.
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